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 ZÁPIS ZE ZASEDÁNÍ AKADEMICKÉHO SENÁTU SU OPF 

Poř. číslo zápisu:  20 

Datum zasedání:  19. 6. 2019 

Přítomni:  Bauerová, Bernatík, Braciníková, Franěk, Chmielová, Majerová, Pražák, 

Turečková, Verner  

Omluveni:  Buryová, Šimáková 

Hosté:  Klepek, Koštuříková, Stavárek, Stelmach, Tuleja 

 

Program:  

1. Úvod, schválení programu 

2. Rozpis finančních prostředků na vzdělávací činnost v roce 2019 mezi jednotlivé 

součásti Slezské univerzity v Opavě, resp. návrhů na úpravu této metodiky pro 

období 2020+ 

3. Různé 

 

 

1. Úvod, schválení programu 

 

Na úvod předsedkyně senátu přivítala přítomné senátory i hosty, vyjmenovala jednotlivé body 

programu a konstatovala, že Akademický senát je usnášeníschopný. Přítomní členové senátu 

s navrženým programem vyslovili souhlas. Žádný další bod programu nebyl navržen. 

 

Hlasování   

Pro: 9 Proti: 0 Zdrželi se: 0 

       

 

2. Rozpis finančních prostředků na vzdělávací činnost v roce 2019 mezi jednotlivé 

součásti Slezské univerzity v Opavě, resp. návrhů na úpravu této metodiky pro období 

2020+ 

 

Prezentaci k rozpisu finančních prostředků v letech 2015-2019 představil rektor doc. Tuleja, 

který považoval za důležité osvětlit situaci a informovat senátory a přítomné členy akademické 

obce o tom, co vedlo vedení univerzity k dílčí úpravě metodiky rozpisu finančních prostředků 

mezi jednotlivé součásti SU. Svou prezentaci rozdělil do tří oblastí:  

 

1) vývoj fakulty v letech 2015-2019 

2) návrhy možných řešení stávající situace 



 

~ 2 ~ 

 

3) predikce počtu přihlášených studentů v letošním roce  

 

ad 1) vývoj fakulty v letech 2015-2019:  

 Data vychází z oficiálních údajů SU (IS Magion, SIMS).  

 Jednotlivé kroky byly provedeny na základě důkladné analýzy.  

 V případě primárního rozpisu finančních prostředků v rámci RO-I rostla v letech 2015-

2019 trendová křivka zrychlujícím se tempem. OPF dostává v rámci primárního rozpisu 

v roce 2019 větší objem peněz než v roce 2018. Fakulta se tak pohybuje nad úrovni 

mediánu let 2010-2018. Průměrné tempo růstu je 3,34 % ročně.  

 Po dodatkování jsou rozpočtové prostředky OPF o něco málo menší, než byly v roce 

2018. Pokud budou VVŠ poskytnuty v roce 2019 dodatkové zdroje, budou se finanční 

prostředky mezi součásti SU rozdělovat v poměru, který odpovídá primárnímu rozdělení.   

 Fond provozních prostředků – nárůst fondu z 15 mil. Kč na 52 mil. Kč ke konci roku 

2018. Zdroje fakulty jsou dostatečné, rezervy jsou vysoké.    

 Zisk – dlouhodobě kladný (2015-2018). Podíl OPF na zisku univerzity 60,33 %. Skutečná 

výše zisku (výše zisku plus přírůstek fondu) dosahovala v letech 2010-2015 od 10 do 15 

mil. Kč.  

 Peníze přidělované fakultě dlouhodobě rostou. 

 Vývoj normativního počtu studentů není příliš pozitivní: v roce 2010 měla fakulta 4 714 

studentů, stávající stav je 1 734 studentů, kdy příčin poklesu je mnoho. 

 Vztah mezi poklesem studentů a počtem zaměstnanců (počet studentů na 1 zaměstnance) 

– nejhorší situace je na FVP. OPF se nachází na úrovni dlouhodobého mediánu. Na OPF 

dlouhodobě roste normativ na studenta (průměrný objem finančních prostředků na 

vzdělávací činnost na jednoho studenta). Počet studentů klesá, ale objem finančních 

prostředků roste.  

Jsou navrženy 3 možnosti řešení výše uvedené situace. 

  

ad 2) návrhy možných řešení stávající situace: 

a) První varianta – použitá při primárním rozpisu v roce 2019   

 Nalezení let, v nichž by jednotlivé součásti měly být bonifikovány – jak v případě počtu 

studentů zapsaných do 1. ročníku, tak v případě koeficientu ekonomické náročnosti. 

 Bonifikace se týká těch fakult, které meziročně vzrostly a tím zachránily propad 

univerzity jako celku. Sankce se nikdy nemusely platit. Bonifikace po odpočtu pro: 

 OPF -1,8 mil. Kč 

 FPF + 595 tis. Kč 

 FVP +929 tis. Kč 

 MU + 293 tis. Kč  

b) Druhá varianta – navržená děkanem Stavárkem (OPF) 

 V maximální možné míře využívat metodiku MŠMT, nevytvářet vlastní soustavu 

indikátorů.  

 Podíl jednotlivých součástí převzít z materiálu rektora pro rok 2019, aplikovat 

stabilizační prvek (2% pokles jako maximum).  

 Vytvořit kompenzační fond univerzity – 2 % fixní části rozpočtového okruhu I 

připadající na příslušnou součást – o rozdělení finančních prostředků z tohoto fondu pak 

rozhodne grémium.  
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 Prof. Stavárek dodal, že bychom se neměli vracet zpátky a měli bychom vycházet z roku 

2019 pro rok 2020.  

c) Třetí varianta – navržená tajemníkem Víchou (FVP) 

 V rámci výkonové části postupovat stávajícím způsobem.  

 V rámci fixní části vycházet z počtu normativních studentů a z finanční náročnosti 

akreditovaných studijních programů.  

 Finální rozpis upravit tak, aby u žádné ze součástí meziročně nedošlo k poklesu fixní 

části o 10 %.  

 

Pro OPF by však třetí varianta znamenala meziroční pokles finančních prostředků o 16,52 %, 

tedy 13 mil. Kč. Rektor dodal, že je to pro něj zcela nepřijatelné.  

 

ad 3) predikce počtu přihlášených studentů v letošním roce  

 Dle predikce rektora by mohlo dojít k poklesu počtu přijatých studentů o 11 %, což by 

znamenalo, že vůči SU bude v příštím roce uplatněna sankce za nedobrání studentů.  

 Rektor doufá, že k tomu nedojde.  

 

Následně předsedkyně senátu zahájila diskuzi.  

 

Ing. Pražáka zajímal pohled rektora na úpravu metodiky. Rektor odpověděl, že je proto, aby od 

roku 2020 došlo úpravě metodiky rozpisu finančních prostředků mezi součásti. Chce znát 

stanoviska vedoucích součástí k jednotlivým návrhům a poté přijít s kompromisním řešením.  

 

Dr. Franěk se vyjádřil, že návrh p. Víchy je absurdní.  

 

Prof. Stavárek uvedl, že při metodice by se mělo rozhodnout a zohlednit, co je důležité 

z hlediska budoucnosti fakulty. Fakulta má obory, které momentálně nejsou mezi studenty 

atraktivní. Zasloužíme si mít prostor pro rozvoj, v kombinaci s rezervami, které máme, což nám 

umožní se dále rozvíjet. Pokud jde o normativy studentů – jde o umělé měřítko, které 

neodpovídá realitě. Fakulta by neměla být trestána za to, že má jenom obory, které nejsou nyní 

populární a mají nejmenší KEN.  

 

Ing. Verner se zeptal, zda měly všechny součásti zpracovat návrhy. Rektor odvětil, že vedoucí 

součásti požádal o zaslání návrhů, tudíž měly možnost návrhy předložit. Návrhy zaslala OPF, 

FPV po termínu a FPF návrh, který byl nesrozumitelný.  

 

Dr. Koštuříková dodala, že bude nutná nová metodika rozdělování fixu mezi součásti, jak pro 

příští rok, tak pro roky 2021 a dále. OPF na tom bude tratná, ať už bude metodika jakákoli, 

v číslech půjde dolů, otázka je jak moc. Rektor doplnil, že podíl OPF na celkovém objemu 

finančních prostředků v RO-I se určitě změní.  

 

Další část diskuze byla vedena k problematice výše mezd, pracovní morálky, nedostatků 

odborníků pro nové obory a hledání nových, atraktivních oborů pro potenciální studenty. 
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3. Různé 

 

Do bodu různé nebyly podány žádné návrhy, proto předsedkyně ukončila jednání senátu a 

poděkovala všem za účast. 

 

 

Příští zasedání AS SU OPF se uskuteční dne 26. 6. 2019 v 13:00 hod v altánku. V případě 

nepříznivého počasí v místnosti A308. 

 

 

 

 

 

Za správnost:  

Dr. Ing. Ingrid Majerová 

 

Zapsala:  

Ing. Lucie Bínová 


